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Notulen van de vergadering van de Ministerraad op 4 aug. 1952
*'s Middags te 2 uur aangevangen, Trêveszaal.

Aanwezig: De Minister-President Drees en de Ministers Albregts, Van den Brink, Mansholt,
Joekes, Peters, Rutten, Staf, Teulings, In ’t Veld en Wemmers (afwezig zijn de Ministers Beel,
Mulderije en Stikker).

Tevens zijn aanwezig de Staatssecretarissen Blom en Götzen.
Wnd. Secretaris: Jhr.Mr. A.J.M. van Nispen tot Pannerden.

- - -

3. Uniezaken
a. Rehabilitatieterugbetalingen aan de RI (Zie notulen MR d.d. 28 Juli 1952, punt 3d.)
Staatssecretaris Götzen deelt mede, dat in Trouw wederom de aandacht is gevraagd voor de
terugbetalingen van rehabilitatiegelden. Hij geeft een uitvoerige uiteenzetting over deze
aangelegenheid, welke concludeert in deze drie stellingen, dat de Republiek Indonesië formeel
volkomen in zijn recht is deze terugbetalingen te eisen wanneer betrokkenen daartoe een verzoek
indienen, dat op gematigde wijze daaraan uitvoering wordt gegeven en dat de in Trouw bedoelde
terugbetalingen worden verlangd van personen, die in verhouding tot anderen indertijd gunstiger
zijn behandeld. Op grond van deze conclusie is de Raad van gevoelen, dat de Nederlandse
Regering geen bijzondere stappen heeft te ondernemen.

b. Tewerkstelling Ambonezen (Zie notulen MR d.d. 7 Juli 1952, punt 11. #Zie ook notulen MR
11/8/52, punt 3a.)
Minister Peters deelt mede, dat weinigen (ongeveer 100) – hoofdzakelijk Keiëzen – zich voor
burgerlijke bewakingsdienst of verdere vakopleiding hebben gemeld. Hij stelt de Raad in verband
hiermede voor de algemene maatregel van bestuur, die was voorbereid, niet naar de Raad van
State te doen gaan. De Raad meent zich bij deze conclusie te moeten neerleggen.

De Minister-President meent, dat thans getracht moet worden Ambonezen in het
bedrijfsleven in te schakelen. Minister Peters wijst er op, dat Ambonezen bij boeren gaan werken
en dat klachten van de zijde van landarbeiders zijn te verwachten indien onderbetaling plaats zou
vinden. Minister Mansholt deelt mede, dat in Drenthe Ambonezen behoorlijk werken en het volle
loon ontvangen. Minister Peters vermoedt, dat deze verdiensten zonder de vereiste aftrek worden
geïncasseerd. De Minister-President acht het noodzakelijk, dat de boeren het collectief contractloon
betalen en dat alles in het werk wordt gesteld om het verwerven van deze extra verdiensten na te
gaan. Indien niet wordt medegedeeld welk loon wordt verworven moet men aannemen, dat het
collectieve contractloon is betaald. Ook voor de loonbelasting is deze controle nodig. Het is niet
juist eventuele misstanden terzake te laten voortbestaan. Ook bij de uitvoering van de
werkeloosheid wet laat men door middel van controleurs nagaan of bijzondere inkomsten worden
verworven.

De Minister-President zou het op prijs stellen indien werd nagegaan in hoeverre er
emigratiemogelijkheden voor Ambonezen zijn. Er is alle reden toe, nu deze niet naar Indonesië
kunnen terugkeren en onwillig zijn aangeboden gelegenheden tot werk te benutten. De Minister
verstrekt enige mededelingen over emigratiemogelijkheden naar Venezuela en vraagt of wellicht
Ambonezen in aanmerking zijn te brengen. Minister Mansholt deelt mede, dat bij eerdere
besprekingen met Venezolaanse autoriteiten over emigratie van boeren en opzet van
suikerbietenteelt wegens gebrek aan voldoende houvast niet tot een positief resultaat hebben
geleid. Minister Van den Brink herinnert aan de bespreking in de REA van het plan om te komen
tot gezamenlijke exploitaties in Venezuela, waarbij van Nederlandse zijde in samenwerking met
Nederlandse Antillen de kapitaalverstrekking wordt verricht en Venezuela zorgt voor de factor
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arbeid. Uiteraard is dit een andere opzet. De Ministers Joekes en Peters verklaren zich bereid de
mogelijkheden voor de Ambonezen om te emigreren meer in het bijzonder naar Venezuela te
laten onderzoeken.

c. Aanhoudingen en kampongbrand in Indonesië
De Staatssecretarissen Götzen en Blom verstrekken enige gegevens over de aanhoudingen van
Nederlanders, welke in de regel uitlopen op betalingen van losgeld, waartegen de Indonesische
Regering om begrijpelijke redenen zeer is gekant.

Overeenkomstig het advies van de Hoge Commissaris in Indonesië besluit de Raad
geen bedrag te geven ter leniging van de nood ontstaan door de grote kampongbrand in Djakarta.

d. Gesprek met Prof. Supomo (#Zie ook notulen MR 11/8/52, punt 2b.)
Prof. Supomo was op doorreis twee dagen in Nederland en heeft in die tijd o.a. met
Staatssecretaris Blom een bespreking gehad. Prof. Supomo had zich verbaasd over de Nederlandse
reactie op de bekende artikelen van zijn hand. Hij vond dit een uiting van de geheel andere
instelling van Nederlanders dan van Indonesiërs. Bij deze bespreking bleek, dat bij eventuele
voortzetting van het overleg over vervanging van de Unieovereenkomsten de geldigheidsduur van
de nieuwe verdragen een belangrijke rol zal spelen. De Indonesiërs willen kennelijk
overeenkomsten, die men ieder ogenblik zal kunnen beëindigen. Aan Nederlandse zijde vraagt
men zich af wat het dan nog voor zin heeft – vooral in de finantieel-economische sector –
verdragen aan te gaan.

Bij dit gesprek verklaarde Prof. Supomo ook, dat abituriënten van de Nederlandse
scholen niet belet worden naar de Universiteiten te gaan en dat zij wel colleges mogen lopen, maar
dat alleen vóór toelating tot een examen een proeve moet worden afgelegd, dat men de
Indonesische taal voldoende beheerst. Op de meeste scholen van de desbetreffende stichting is
het Indonesisch een vast leervak. Minister Rutten meent, dat dit zeker op alle middelbare scholen
en waarschijnlijk ook op de lagere scholen het geval is. Hij wijst er op, dat de Indonesische
Regering poogt geleidelijk het onderwijs op Engelse basis te stellen, maar dat het niet lukt, o.a.
omdat de meeste schoolboeken in het Nederlands zijn gesteld en de leraren over het algemeen
nog het beste het Nederlands beheersen. Enerzijds wordt wel gedreigd geen subsidie meer te
zullen verlenen, maar niettemin steunt de RI de stichtingsscholen nog altijd, anderzijds werkt men
de abituriënten van deze scholen tegen. Een vast beleid bestaat in deze nog niet. Prof. Supomo
was van mening, dat de eis, dat men een bepaalde taal beheerst, niet afwijkt van internationale
gebruiken, omdat hier het beheersen van een taal wordt geëist van leerlingen van scholen in
Indonesië gevestigd. Hij was van mening, dat daardoor deze kwestie anders ligt.

e. Beperkte immigratie van Nederlanders in Indonesië
Staatssecretaris Götzen had een gesprek met de heer Schürmann, waarbij naar voren kwam, dat
enerzijds wel de Indonesische autoriteiten stroef zijn bij het toelaten van Nederlanders daar te
lande (hetgeen in verband staat met het gevoelen van Indonesische zijde, dat het Nederlandse
bedrijfsleven niet voldoende Indonesiërs in de staven van de diverse bedrijven opneemt) maar dat
anderzijds toch geen numerus clausus voor toelating bestaat. Wel is uit de Nederlandse tijd het
geval van 8 x 1000 opgediept (waaronder toen geen Nederlanders begrepen waren) maar er is
allerminst sprake van een besluit van de Indonesische autoriteiten in deze zin noch van een zich
daaraan gebonden gevoelen bij de uitvoering.
- - -

15. Invoerrechten en accijnzen van Nieuw-Guinea op goederen van de land- en zeemacht (Brief van de Minister
voor Uniezaken en Overzeese Rijksdelen d.d. 22 Juli 1952, nr. G 49 FZ, met nota.)
Minister Staf begint met op te merken, dat thans bijzondere waakzaamheid in Nieuw-Guinea
wordt vereist, zodat de Ministeries van Oorlog en Marine tot grotere uitgaven worden gedwongen



dan aanvankelijk was begroot. Dit vergroot de moeilijkheden om onder de f. 1500 mln. te blijven.
De Minister acht het niet juist, dat de bijzondere inspanning nu leidt tot een extra
belastingopbrengst ten gunste van Nieuw-Guinea. Minister Peters heeft deze kwestie nog eens
nader overwogen en verklaart zich bereid alle militaire goederen met inbegrip van kleding en
voedsel, dat in gemeenschap wordt gebruikt, vrij te stellen van belasting mits een betrouwbare
contrôle-dienst tot stand komt in samenwerking tussen Gouvernement, landmacht en marine. De
Minister heeft overwegend bezwaar tegen het vrijstellen van cantinegoederen. Bij vergelijking met
ambtelijke salarissen is komen vast te staan, dat de militairen niet in een ongunstige positie
verkeren. Ook in de Nederlandse Antillen was men gewoon bij de invoer cantinegoederen te
belasten. Door aankoop in het groot wordt toch reeds enig voordeel verkregen. Door het
opschorten van de aanvankelijke plannen is inmiddels alweer een jaar verstreken. De Minister-
President vraagt zich ook af of bij de vaststelling van de salarissen wel met deze bijzondere faciliteit
is rekening gehouden, zodat salarisverhoging zou moeten plaatsvinden indien dit voorrecht komt
te vervallen. Z.i. kan men het ook zien, dat gedurende een zestal jaren een bijzondere faciliteit is
genoten, welke nu moet worden prijsgegeven. Minister Staf is erkentelijk voor het nadere
standpunt van Minister Peters. Voor Oorlog en Marine is het met het Gouvernement van Nieuw-
Guinea van belang na te gaan of geen militaire goederen worden ontvreemd. De Minister zal
pogen in samenwerking met Minuor te komen tot een omschrijving van het begrip militaire
goederen en het te volgen systeem ter côntrole. Met betrekking tot de cantinegoederen merkt de
Minister nog op, dat bij verblijf buiten de territoriale wateren altijd bijzondere faciliteiten worden
verleend; internationaal is dat ook gebruikelijk. In de primitieve omstandigheden van Nieuw-
Guinea is het gewenst de militairen enige voorrechten te geven. Indertijd is al veel te doen geweest
over het intrekken van de postvrijdom. De Minister meent, dat de voorzichtigheid dient te
worden betracht bij het verder beperken van de voorrechten van de militairen in Nieuw-Guinea;
van belang is er hierbij op te letten, dat de wet verbiedt dienstplichtigen naar Nieuw-Guinea te
zenden, zodat steeds een beroep op vrijwilligers moet worden gedaan, waartoe – al zijn er thans
ook voldoende aanmeldingen – de voorwaarden aantrekkelijk dienen te blijven;  men wil
bovendien het aantal vrijwilligers van 1400 tot 1800 opvoeren, terwijl van protestantse en
katholieke zijde wordt aangedrongen op beperking van de diensttijd in Nieuw-Guinea tot
anderhalf jaar. De vergelijking tussen militairen en ambtenaren gaat in zoverre mank, dat de
ambtenaar in Nieuw-Guinea een betrekking zoekt en zijn gezin daar bij zich kan hebben, terwijl
de militair zijn gezin achterlaat. De Minister stelt tenslotte een compromisvoorstel voor, waarbij
uitgegaan wordt van het brengen van cantinegoederen onder de bepalingen inzake de
invoerrechten, maar met toekenning van een zekere kwantiteit sigaretten en dergelijke bij de
rantsoenen. Over de omschrijving van de rantsoenen zal dan nog tussen Minuor, Oorlog en
Marine overleg kunnen worden gepleegd. De Raad verenigt zich met de voorstellen van de
Ministers Peters en Staf en het nader overleg tussen de desbetreffende Ministeries.
- - -


